
PE700.317v01-00

Závažné interpelace k písemnému zodpovězení G-001004/2021
Komisi 
článek 139 jednacího řádu
Martin Hlaváček
za skupinu Renew

Předmět: Prudký růst cen komodit a jiných vstupů v odvětví zemědělství

Potravinový dodavatelský řetězec v Unii zajišťuje každý den kvalitní a pestrou stravu pro 450 milionů 
obyvatel EU. V důsledku kombinace faktorů, mezi kterými figuruje jak hospodářské oživení EU, USA 
a asijských států, tak i narušení dodavatelských řetězců v různých částech světa, vzniká na trzích s 
komoditami a zemědělskými vstupy značné napětí. Ceny energií, zejména zemního plynu, dosahují 
rekordní výše a prudce rostou také ceny hnojiv, paliva, elektřiny, osiva, zemědělských strojů a krmiv. 
Tento vývoj způsobuje, že zisky zemědělců klesají pod přijatelnou mez.

Komise ve svém nedávném sdělení o „plánu pro nepředvídané události pro zajištění dodávek potravin 
a potravinového zabezpečení v dobách krize“ uvedla, že usiluje o zvýšení připravenosti na krize 
prostřednictvím plánů pro nepředvídané události a díky Evropskému mechanismu připravenosti a 
reakce na krize v oblasti potravinového zabezpečení. Zdá se však, že nebyly doceněny možnosti 
preventivní politiky.

1. Vezmeme-li v úvahu pravomoci Komise podle Smluv a jednotnou společnou organizaci trhů, 
uvažuje Komise o tom, že by opustila přístup založený pouze na krizovém řízení, a začala vyvíjet 
ucelenou strategii, která by usilovala o prevenci krizí na trhu, čímž by hospodářským subjektům 
pomohla lépe se rozhodovat s ohledem na očekávaný vývoj na trhu? Souhlasí Komise s tím, že 
krizové řízení musí jít ruku v ruce s prevencí a připraveností, protože jen tak bude možné 
zamezit dalšímu zhoršování situace na trhu a předcházet negativním dopadům na spotřebitele a 
na zemědělský a potravinářský sektor?

2. Má Komise jasnou politickou strategii týkající se toho, jak budou současné a budoucí politiky a 
cíle v oblasti zemědělství, životního prostředí a energetiky ovlivňovat schopnost EU reagovat na 
potravinové krize a řešit je?

3. Učinila Komise konkrétní kroky k tomu, aby zmírnila závažné problémy, kterým v důsledku 
aktuálně vysokých cen vstupů čelí některé sektory zemědělské výroby, zejména výroba 
vepřového masa?


